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Ten problem narastaÅ‚ od jakiegoÅ› czasu. A konkretnie od ostatniego zjazdu wyborczego Polskiego
ZwiÄ…zku JeÅºdzieckiego. Z jednej strony jest to najwiÄ™ksza w historii polskiego jeÅºdziectwa
liczba pozytywnych wyników badaÅ„ antydopingowych w jednym roku (konkretnie w 2021), a z
drugiej duÅ¼e perturbacje na Å›cieÅ¼ce postÄ™powania, jaka powinna obowiÄ…zywaÄ‡ w tych
sprawach. W tej pierwszej kwestii wszystko jest jawne &ndash; komunikat wisi na stronie
internetowej PZJ. W tej drugiej &ndash; trudno jest siÄ™ czegoÅ› dowiedzieÄ‡. Ci, którzy siÄ™ tymi
przypadkami powinni zajmowaÄ‡, nie chcÄ… odpowiadaÄ‡ na proste pytania, jakie im zadawaÅ‚em.

Zacznijmy od liczb. Na stronie internetowej PZJ w zakÅ‚adce &bdquo;sport&rdquo;, jak siÄ™ wejdzie
gÅ‚Ä™biej, w zakÅ‚adkÄ™ &bdquo;antydoping&rdquo;, natrafi siÄ™ na &bdquo;listÄ™ koni z
pozytywnym wynikiem próby antydopingowej&rdquo;. Wynika z niej, Å¼e w roku 2021 Polskie
Laboratorium Antydopingowe wykryÅ‚o obecnoÅ›Ä‡ niedozwolonych substancji aÅ¼ u 16 koni
biorÄ…cych udziaÅ‚ w rywalizacji sportowej na polskich parkurach. W roku 2022 takich przypadków
stwierdzono do tej pory 9. Mimo tego, Å¼e lista jest opatrzona informacjÄ… &bdquo;stan na 1 lutego
2023&rdquo;, jest prawdopodobne, Å¼e takich &bdquo;pozytywnych&rdquo; przypadków za rok
2022 bÄ™dzie wiÄ™cej, bo jeszcze nie wszystkie wyniki prób spÅ‚ynÄ™Å‚y do biura PZJ. WróÄ‡my
do roku 2021 i liczby 16. Tak wielu przypadków stwierdzenia niedozwolonych substancji u
startujÄ…cych na polskich parkurach koni jeszcze nigdy nie byÅ‚o. Czy to oznacza, Å¼e zawodnicy
(trenerzy, osoby odpowiedzialne za konia) zaczÄ™li znacznie czÄ™Å›ciej niÅ¼ kiedyÅ› siÄ™gaÄ‡
po niedozwolone substancje? Czy moÅ¼e jest to wynikiem tego, Å¼e przeprowadzanych jest
obecnie znacznie wiÄ™cej niÅ¼ wczeÅ›niej prób antydopingowych i to nie tylko na zawodach
wysokiej rangi? Zapewne i jedno i drugie. Tomasz Jaworski, poprzedni rzecznik dyscyplinarny PZJ,
kiedy go zapytaÅ‚em, ile za jego kadencji bywaÅ‚o takich przypadków rocznie, stwierdziÅ‚, Å¼e na
ogóÅ‚ 2-3, a najwiÄ™cej, bodajÅ¼e w ostatnim roku jego dziaÅ‚alnoÅ›ci, to byÅ‚o albo 5, albo 6 (nie
byÅ‚ w stanie na poczekaniu sobie dokÅ‚adnie przypomnieÄ‡). Przy okazji, warto jednÄ… rzecz
uÅ›ciÅ›liÄ‡. &bdquo;Niedozwolone substancje&rdquo; to pojÄ™cie szerokie. Obejmuje zarówno
Å›rodki typowo dopingowe, czyli podawane w celu zwiÄ™kszenia siÅ‚y konia bÄ…dÅº jego
wydolnoÅ›ci, jak i zwykÅ‚e lekarstwa, na przykÅ‚ad antyzapalne i przeciwbólowe podawane przy
kulawiznach czy infekcjach, np. dróg oddechowych. Lekarstwa te jako takie nie sÄ… niczym
nagannym. Niedozwolone jest startowanie na koniu, który jest w trakcie takiego leczenia. Musi
upÅ‚ynÄ…Ä‡ okreÅ›lona liczba dni od zakoÅ„czenia podawania danego lekarstwa, do momentu
startu konia w zawodach. WiÄ™kszoÅ›Ä‡ stwierdzanych pozytywnych wyników prób
antydopingowych u sportowych koni w Polsce to te drugie przypadki (lekarstwa). Jak powinno
wyglÄ…daÄ‡ postÄ™powanie w strukturach PZJ w sytuacji, kiedy z Polskiego Laboratorium
Antydopingowego przychodzi pozytywny wynik dla danego konia? Po pierwsze, uniewaÅ¼nienie
wyniku osiÄ…gniÄ™tego przez zawodnika na tym koniu na zawodach, na których pobrano od niego
próbÄ™ antydopingowÄ…. A to oznacza, Å¼e zawodnik musi oddaÄ‡ wygranÄ… nagrodÄ™
finansowÄ… (jeÅ›li byÅ‚a) oraz rzeczowÄ… czy honorowÄ…. Ma to szczególne znaczenie, kiedy
byÅ‚y to zawody rangi mistrzowskiej (niezaleÅ¼nie, czy byÅ‚y to MP, MPMK, OOM czy mistrzostwa
regionalne), a zawodnik zdobyÅ‚ medal. Bo to medalowe miejsce &bdquo;przechodzi&rdquo; na
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nastÄ™pnego w klasyfikacji, a pozostali przesuwajÄ… siÄ™ o jednÄ… pozycjÄ™ w górÄ™ w
tejÅ¼e klasyfikacji. Po drugie, zawiadomienie rzecznika dyscyplinarnego, który wszczyna
postÄ™powanie. PostÄ™powanie, które gdy juÅ¼ siÄ™ uprawomocniÅ‚o, koÅ„czyÅ‚o siÄ™ na
ogóÅ‚ okresowym zawieszeniem zawodnika. Krótszym, jeÅ›li zgadzaÅ‚ siÄ™ dobrowolnie poddaÄ‡
karze, lub dÅ‚uÅ¼szym jeÅ›li siÄ™ nie zgadzaÅ‚. Oba te obowiÄ…zki, czyli wszczÄ™cie procedury
uniewaÅ¼nienia wyniku, jak i zawiadomienie rzecznika dyscyplinarnego oraz przekazanie mu
zgromadzonej dokumentacji, naleÅ¼aÅ‚y do sekretarza generalnego PZJ. Perturbacje na Å›cieÅ¼ce
takiego postÄ™powania pojawiÅ‚y siÄ™ po ostatnim zjeÅºdzie sprawozdawczo-wyborczym, który
miaÅ‚ miejsce 21 wrzeÅ›nie 2021 roku. Wybrany na tym zjeÅºdzie zarzÄ…d PZJ postanowiÅ‚, Å¼e 
Å•ukasz Jankowski przestanie peÅ‚niÄ‡ funkcjÄ™ sekretarza generalnego. Nie chcÄ™ wchodziÄ‡
w szczegóÅ‚y, ale skutkiem przepychanki miÄ™dzy sekretarzem generalnym a zarzÄ…dem (w tym
zalegÅ‚y urlop, chorobowe) byÅ‚o to, Å¼e coÅ› siÄ™ zaciÄ™Å‚o w przekazywaniu spraw
antydopingowych do rzecznika dyscyplinarnego. Nowego rzecznika, bo na wspomnianym zjeÅºdzie
wybrana na tÄ™ funkcjÄ™ zostaÅ‚a Agnieszka DÄ…browska. Kiedy po roku jej urzÄ™dowania, na
zjeÅºdzie sprawozdawczym (14 IX 2022) pytano jÄ…, dlaczego nie wszczyna postÄ™powaÅ„ w
sprawach pozytywnych wyników prób antydopingowych, tÅ‚umaczyÅ‚a, Å¼e nie mogÅ‚a tego
czyniÄ‡, bo nie dostawaÅ‚a oficjalnych zawiadomieÅ„ od sekretarze generalnego. Z jej bardzo
oszczÄ™dnego sprawozdania za pierwszy rok jej dziaÅ‚alnoÅ›ci wynika, Å¼e w tym okresie
wszczÄ™Å‚a postÄ™powania w 3 sprawach. Czy byÅ‚y wÅ›ród nich sprawy antydopingowe?
MoÅ¼na zaÅ‚oÅ¼yÄ‡, Å¼e nie, biorÄ…c pod uwagÄ™ jej sÅ‚owa wypowiedziane na zjeÅºdzie
sprawozdawczym.ByÄ‡ moÅ¼e byÅ‚y takie sprawy wÅ›ród tych, które
&bdquo;odziedziczyÅ‚a&rdquo; po poprzedniku. Bo z jej sprawozdania wynika, Å¼e 9 spraw
zakoÅ„czyÅ‚a, a 11 byÅ‚o wówczas w toku.Aby dowiedzieÄ‡ siÄ™ wiÄ™cej, zwróciÅ‚em siÄ™ do
Pani Rzecznik mailowo z takim oto pytaniem: Z Pani sprawozdania na ostatni zjazd
sprawozdawczy PZJ wynika, Å¼e w okresie od 31 XII 2021 do 30 VIII 2022 wszczÄ™Å‚a Pani
postÄ™powania w 3 sprawach dyscyplinarnych (niezaleÅ¼nie od tych, które juÅ¼ siÄ™
toczyÅ‚y). Czy wÅ›ród nich byÅ‚y sprawy zwiÄ…zane z pozytywnymi wynikami badaÅ„
antydopingowych u koni, a jeÅ›li tak, to ile?A drugie pytanie - ile takich spraw (pozytywne
wyniki badaÅ„ antydopingowych u koni) jest prowadzonych przez PaniÄ… obecnie?  
Dwukrotnie zadawaÅ‚em te pytania, podkreÅ›lajÄ…c, Å¼e zadaje je jako dziennikarz, w trybie prawa
prasowego. Niestety, nie otrzymaÅ‚em odpowiedzi.  Jak wiadomo, obecnie w strukturach PZJ nie ma
juÅ¼ takiego stanowiska, jak sekretarz generalny. Kto wobec tego przekazuje sprawy
antydopingowe do rzecznika dyscyplinarnego? ZadzwoniÅ‚em w tej sprawie do prezesa PZJ, 
Oskara Szrajera. PoinformowaÅ‚ mnie, Å¼e tÄ… osobÄ… jest obecnie Milena Barszczewska,
kierownik wyszkolenia PZJ. A uchwaÅ‚a zarzÄ…du w tej sprawie zostaÅ‚a podjÄ™ta 18
paÅºdziernika 2022 roku. ZwróciÅ‚em siÄ™ wiÄ™c do pani Barszczewskiej. ZapytaÅ‚em jÄ…, ile
takich (antydopingowych) spraw przekierowaÅ‚a do rzecznika dyscyplinarnego, od kiedy staÅ‚o siÄ™
to jej obowiÄ…zkiem? OdpowiedziaÅ‚a, Å¼e musi siÄ™ zapytaÄ‡ dyrektora biura bÄ…dÅº
czÅ‚onków zarzÄ…du, czy moÅ¼e mi odpowiedzieÄ‡ na tak postawione pytanie. SkontaktowaÅ‚em
siÄ™ wiÄ™c z dyrektorem biura PZJ, Marcinem KamiÅ„skim. MiÅ‚o sobie pogawÄ™dziliÅ›my.
Przy okazji wyjaÅ›niÅ‚ mi, Å¼e obowiÄ…zki sekretarza generalnego czÅ‚onkowie zarzÄ…du
podzielili miÄ™dzy siebie, z wyjÄ…tkiem spraw antydopingowych. Nie chcieli tego braÄ‡ na siebie,
bo &ndash; jak tÅ‚umaczyÅ‚ &ndash; albo sami sÄ… wÅ‚aÅ›cicielami koni startujÄ…cych, albo
czÅ‚onkowie ich najbliÅ¼szych rodzin sÄ… czynnymi zawodnikami. MógÅ‚by wiÄ™c powstaÄ‡
konflikt interesów. Dlatego obarczono tymi obowiÄ…zkami pracownika biura PZJ, czyli szefa
wyszkolenia. PowtórzyÅ‚em swoje pytanie i poprosiÅ‚em, aby to dyrektor biura udzieliÅ‚ na nie
odpowiedzi, albo zezwoliÅ‚ pani Barszczewskiej na nie odpowiedzieÄ‡. PrzypomnÄ™, Å¼e nie
pytaÅ‚em o nazwiska czy o nazwy koni. PytaÅ‚em tylko o liczbÄ™ spraw antydopingowych
skierowanych przez szefa wyszkolenia do rzecznika dyscyplinarnego! Pan KamiÅ„ski powiedziaÅ‚,
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Å¼e da mi odpowiedÅº na piÅ›mie, czyli mailowo. Po kilku dniach, kiedy go naciskaÅ‚em sms-ami,
zadzwoniÅ‚ do mnie i oznajmiÅ‚, Å¼e zgodnie z sugestiÄ… prawników nie musi mi odpowiedzieÄ‡
na tak postawione pytanie.  Czy nie musi? Mój blog jest zarejestrowany w sÄ…dzie jako
&bdquo;tytuÅ‚ prasowy&rdquo;, a ja jestem jego redaktorem naczelnym. Jestem oficjalnie
dziennikarzem (a nie osobÄ… prywatnÄ…) i mam prawo zadawaÄ‡ pytania w trybie prawa
prasowego. A organa paÅ„stwowe i osoby oficjalne majÄ… obowiÄ…zek na nie odpowiadaÄ‡.
Gdybym poszedÅ‚ z tÄ… sprawÄ… do sÄ…du, zapewne wygraÅ‚bym. Ale nie pójdÄ™, bo&hellip; 
Brak odpowiedzi jest takÅ¼e odpowiedziÄ…. Fakt, Å¼e ani pani rzecznik dyscyplinarny, ani dyrektor
biura PZJ nie chcÄ… odpowiedzieÄ‡ na proste pytania, Å›wiadczy o tym, Å¼e coÅ› próbujÄ…
ukryÄ‡. A próbujÄ… ukryÄ‡, Å¼e nawalili w sprawie rozwiÄ…zywania spraw antydopingowych.
Spraw, które urosÅ‚y do rekordowych rozmiarów (16). Spraw, w których powstaÅ‚y duÅ¼e
opóÅºnienia. Spraw, w których doszÅ‚o do kuriozalnych sytuacji, kiedy zawodnik dosiadajÄ…cy
konia, u którego stwierdzono obecnoÅ›Ä‡ niedozwolonej substancji, zostaje powoÅ‚any do kadry
narodowej w swojej kategorii wiekowej. CaÅ‚a ta sytuacja moÅ¼e sprawiaÄ‡ wraÅ¼enie - hulaj
dusza piekÅ‚a nie ma. MoÅ¼e rozzuchwalaÄ‡ nieuczciwych, bo wiedza, Å¼e zawodnicy, których
konie zostaÅ‚y zÅ‚apane dwa lata temu, nadal na nich startujÄ…, a zawodników nie spotkaÅ‚y
Å¼adne konsekwencje &ndash; staÅ‚a siÄ™ powszechna.Czy efekt odstraszajÄ…cy ewentualnej
kary (zawieszenia) zostanie osiÄ…gniÄ™ty w sytuacji, kiedy rzecznik dyscyplinarny rozpatrujÄ…c
sprawÄ™ z 2021 roku wdroÅ¼y postÄ™powanie w roku 2023, a zakoÅ„czy jÄ… w 2024! Takiego
scenariusza nie moÅ¼na wykluczyÄ‡. Poza tym na poczÄ…tku 2024 roku zacznÄ… siÄ™
przedawniaÄ‡ przypadku ujawnione w roku 2021. Mówi o tym art. 11 Przepisów Antydopingowych i
Kontroli Leczenia Koni PZJ z 2017 roku. A brzmi on tak: Po upÅ‚ywie trzech lat od dnia, w którym
nastÄ…piÅ‚o naruszenie niniejszych przepisów Å¼adne dziaÅ‚ania przeciwko osobie
odpowiedzialnej, podejrzanej o to naruszenie, nie mogÄ… zostaÄ‡ podjÄ™te. Czy tak powinna
wyglÄ…daÄ‡ walka z dopingiem w polskim jeÅºdziectwie?Marek Szewczyk
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